

FEMISE is a Euro-Mediterranean network gathering more than 80 institutes conducting socio-economic analysis on the Euro-Mediterranean Partnership with the financial support from the European Commission



English issue, cliquez ici pour le [français](#)

Focus

MP and the crisis: from the loss of growth to the convergence



Interview with Jean-Louis Reiffers, President of the scientific committee and coordinator of FEMISE.

The financial crisis has cut growth in southern Mediterranean countries by two percentage points on average. This is far less than the slowdown in Europe, but the state of the region's public finances means governments must be more aware than ever of how profitable their modernisation programmes are.

This crisis has real effects on the Mediterranean countries – what economists call income effects. As growth in the EU – their main market – is very weak and their growth remains at around 4%, their trade deficit is naturally rising. On top of this, there is a fall in income transfers from expatriates and a drop in direct investments. The result is a loss of growth of two percentage points on average and a budget deficit of around 7% of GDP.

This may be less than the European average, but it is enough to threaten a recovery through internal demand.

[\(Read More\)](#)

In this issue:

Research

2010-2012 Programme: [Towards a new growth in the Euromed region](#)

Mediterranean Thoughts

Tunisia: [Gradual economic modernisation must continue](#)

Immigration: [At the heart of employment opportunities](#)

Finance: [Modern financial systems key to Mediterranean growth](#)

Industry: [MENA industries performances still far away from major developing countries](#)

FEMISE News

[The revamped Inside FEMISE](#) newsletter

2010 [Internal Competition](#)

Three [new members](#) in the FEMISE network

[New address](#) of FEMISE

[Joint Debate](#) World Bank, FEMISE, Marseille Center for Mediterranean Integration

Members' Events

World Congress for [Middle Eastern studies](#), in July

International Conference [Innovation & development in the Mediterranean countries](#), in December

Seminar [The financial crises in the agro-food sector and the rural economies](#), in February

[Call For Papers](#) To contribute to the book from London School of Economics – European Institute

Publications

15 new FEMISE [research reports](#)



2010-2012 Scientific Programme: "Towards a new and inclusive growth in the Euromed region"

The strategic prospect retained in the program 2010-2012 could be summarized as: "Towards a new and inclusive growth in the Euromed region". Its objective is to provide the decision makers with elements that will help increasing the convergence of the Euro-Mediterranean region, including looking beyond the trade liberalization, address the issue of the mobility of factors and setting up a new type of growth that is dynamic and inclusive.

Precisely, the scientific agenda of the FEMISE need to address the following concepts:

- to assess and examine what remains to be done in the **Free Trade Agreements**.
This issue relates to standards, trade in services, trade in technology and movements of factors. Also to be addressed: the types of policies needed to improve the dynamic effects of openness and to induce the external and internal convergence of the concerned economies.
- to better/deeper examine the **anticipated effects of the crisis** in the Mediterranean partners (MPs) which will certainly affect conditions of macroeconomic management. This is believed to have an important role on improving the individual's wellbeing and the functioning of the firms, the financial markets, the banks and the labour market. The contributions will be based on suitable modeling tools.
- to find **new engines of dynamism**.
Within the global movement where the developed countries are moving towards a deep modification of their growth contents in order to contain the constraints on the environment, what are the environmental risks? Which will be the position of the MPs in this new values' production chain? With which products and services and through which policies?
- to move towards a **new social contract**.
It is now necessary to have an economic organization and a mode of growth that reduces poverty, and this could not be achieved without a stronger growth and a reduction of inequalities. [Read More](#)



Mediterranean Thoughts

The FEMISE signed a partnership convention with the South Med economic specialized Website [Econostrum.info](#) for producing a special series of articles on FEMISE research and activities.

Tunisia's gradual economic modernisation must continue

The Southern Mediterranean countries staved off the devastating effects of the financial crisis, which justified the limited deregulation of their financial markets. Tunisia is a case in point, and it must continue its steady economic reforms by resisting the temptation of potentially troublesome short-term capital.

This article is dedicated to a just published study by the FEMISE, directed by Sami Mouley (Essec Tunis) and Rafik Baccouche (Université de Tunis El Manar). The researchers highlight the robust performance of a country that has implemented gradual macroeconomic reforms over the last 20 years. [Read more](#)

Immigration at the heart of employment opportunities for the Euro-Mediterranean region

The ongoing study "Employment perspectives in the Mediterranean area" carried out by Frédéric Blanc, General Manager of the FEMISE, underlines the key role played by immigration in the success of the Euro-Mediterranean partnership.

In order to compensate for the erosion of the active population due to demographic ageing (20 million active inhabitants will disappear by 2030), Northern countries would have no choice but to extend the potential activity period to... 80 years (!), unless they accept to open their borders to workers coming from the Southern banks. Still a taboo question, Immigration is however a strategic issue. [Read more](#)

Modern financial systems key to Mediterranean growth

The backward financial systems in Mediterranean countries are still a barrier to inward investment. However, things could alter quickly if the changes undertaken are followed through.

In a study now published by the FEMISE, Simon Neaime from the [Institute of Financial Economics at the American University of Beirut](#) takes a detailed look at the financial systems of seven Mediterranean countries (Egypt, Lebanon, Morocco, Tunisia, Algeria, Jordan and Turkey) and their links with economic growth. His findings can be summed up as follows: significant modernisation efforts are under way and have been accelerated in the last few years, but there are still major obstacles to investment. [Read more](#)

MENA industries performances still far away from major developing countries

Great disparities remain between the productive performances of countries in the MENA zone. A study carried out by FEMISE members highlighted the delay in the region compared to major developing countries, with the clear exception of Morocco.

In a very detailed study of industrial systems in the region, the Centre d'Études et de Recherche sur le Développement International (CERDI) (Centre for Research into International Development) highlighted a series of stumbling blocks. Some well-known differences between one country and another, such as in the textile sector for example, were highlighted.

[Read more](#)



FEMISE News

The revamped Inside FEMISE newsletter

This revamped newsletter will be issued regularly with the aim:

- to better inform all our partners about the activities, events and publications of the FEMISE and its members;
- to share ideas and research results about the Euro-Mediterranean economic evolution in order to better advise the policy decision makers.
- to communicate with the FEMISE members about the main issues of the program and by the way to alert them on the FEMISE Website new content;

The next issue is expected in September.

2010 FEMISE Internal Competition

FEMISE is pleased to announce to its network members the launch of the 2010 Internal Competition and is inviting them to submit their research proposals for funding **before the 6th of September 2010**. Details about the research themes covered in this competition are provided in the Scientific Program 2010-2012. Details on the eligibility, submission process, new funding schemes and new evaluation processes are provided in the Admin Notice.

[Access to Scientific Programme](#)

[Access to the Admin Notice](#)

Three new members joined the FEMISE network

Three new members have joined the network in June 2010 as active members. The new members are:

- the International Center for Agricultural Research in the Dry Areas (ICARDA), Syria;
- the Euromed Management/CEMM, France;
- the Interdepartmental Centre for Research in Labour, Economics and Economic Policy (CELPE), University of Salerno, Italy.

[Read more](#)

A new address for FEMISE in Marseille

FEMISE bureau moved to the CMCI (Centre méditerranéen du commerce international) building, in the center of the city. Please, take note of our new address:

Association Femise
CMCI, 2 rue Henri Barbusse
13 241 Marseille cedex 01
France

The tel. and fax numbers remain unchanged (see beneath our full contact information).

Joint Debate World Bank, FEMISE, Marseille Center for Mediterranean Integration

On next 19th of July, [World Bank](#), [FEMISE](#) and the [Marseille Centre for Mediterranean Integration](#) will organize a debate on "Economic Policy Challenges for Developing Countries in the Post-Crisis World" with the PREM World Bank Vice President Mr. Otaviano Canuto (PREM for Poverty Reduction and Economic Management), Prof. Robert Holzmann from CMI and World bank and Prof. Jean-Louis Reiffers from FEMISE. More details will be posted on the FEMISE website as soon as possible.



Members' News

World congress for Middle Eastern studies - Barcelona, July 19th-24th

Over 2500 researchers and experts on the Middle East, coming from a large number of universities, research centers and other organizations from all over the world, will gather in Barcelona on July 19th-24th, 2010 at the World Congress for Middle Eastern Studies (WOCMES), organised by the [European Institute of the Mediterranean \(IEMed\)](#), the [Universitat Autònoma de Barcelona \(UAB\)](#) and the [Government of Catalonia](#). [Read more](#)

Second international conference "Innovation & development in the Mediterranean countries" – Cairo, December 13th-14th

The International Research Network ([GDRI](#)) of the CNRS (National Center for Scientific Research) - Development of Euro-Mediterranean Economic Research ([DREEM](#)), in one word the [GDRI DREEM](#), will organize its second international conference in Cairo, on December 13th and 14th, 2010, in the context of "the French year of science and technology in Egypt". The main topic is "Innovation and development of Mediterranean countries". Submissions of full papers are expected by June 25. The FEMISE and ERF are supporting this conference. [Read more](#)

Seminar "Assessing the medium- to long-term impacts of global financial crises on agro-food sector and rural economies" – Antalya, February 2011

The [Turkish Akdeniz University](#), the [Department of Economics](#) and the [Centre for Economic Research on Mediterranean Countries \(CERMC\)](#) organize a seminar on "Assessing the medium- to long-term impacts of global financial crises on agro-food sector and rural economies" on the 24th and 26th February 2011 in Antalya, Turkey. [Read more](#)

Call For Papers from London School of Economics – European Institute and Universitat Pompeu Fabra – Cremed

[London School of Economics – European Institute](#) and [Universitat Pompeu Fabra – Cremed](#) launch a Call For Papers to contribute to the book: "Economics of the Mediterranean and the Euro-Mediterranean Process" to be published by Routledge. There will be a peer review process and in July 31st accepted contributors will be announced. [Read more](#)



Publications

15 new FEMISE research reports available online

FEMISE is pleased to announce the publication of 15 new research reports on its Website since last January. These researches have been carried out by members of the FEMISE network and financed by the European Commission. The new reports address issues on:

- social development and migration between the 2 shores;
- monetary policies and inflation targeting;
- liberalisation of services;
- development of firms;
- capital and financial flows and systems and capital account liberalization;
- performance of manufacturing;
- impact of openness on social issues and
- the effects of food price shock.

Access to the full reports and their summary on the [Website](#):

- [FEM33-20](#): Financial Systems in Mediterranean Partners and the EURO-Mediterranean Partnership;
- [FEM33-14](#): Global food price shock and the poor in Egypt and Ukraine: a comparison of impacts and policy options;
- [FEM33-11](#): International Openness and Social Development as Endogenous Determinants of Growth and Convergence of the Countries in the MENA Region;
- [FEM33-09](#): Performances productives et climat de l'investissement dans quatre pays de l'espace MENA : Algérie, Egypte, Maroc, Liban;
- [FEM33-05](#): Social cohesion policies in Mediterranean Countries: an assessment of instruments and outcomes;
- [FEM33-03](#): Libéralisation du compte de capital et cadres de gestion macroéconomique comparés: Indicateurs de mesure et implications sectorielles et de politique monétaire en Tunisie;
- [FEM33-02](#): Income inequality and poverty after trade liberalization in MENA Countries;
- [FEM33-01](#): Regional integration, firms' location and convergence: an application to the Euro-Mediterranean area;
- [FEM32-20](#): Unemployment, job quality and labour market stratification in the MED region: the cases of Egypt and Morocco;

- [FEM32-14](#): Private capital flows in Southern Mediterranean countries : determinants and impact on economic growth, domestic investment and wage inequality;
- [FEM32-12](#): The role of business services on innovation, productivity, employment and exports of Spanish, Turkish and Moroccan manufacturing;
- [FEM32-06](#): A dynamic long and short term approach to migration between MPC's and the EU: demographical framework and the role of economic and social reforms;
- [FEM32-05](#): Economic policies, firms' entry and exit and economic performance in four MENA countries;
- [FEM32-02](#): Liberalization of services in Poland and Turkey: a comparative analysis;
- [FEM31-25R](#): Efficiency of monetary policies in a changing macroeconomic environment.

Contact us/write us :

Association FEMISE
CMCI
2 Henri Barbusse St.
13 241 Marseille cedex 01
France
Tel : ++ 33 4 91 31 51 95; Fax : ++ 33 4 91 31 50
38
contact@femise.org;
Webiste: www.femise.org

To subscribe/unsubscribe

To subscribe to this newsletter, please register in the Femise website

To unsubscribe, please send a blank email to: inside@femise.org from your registered email, with the following subject: "unsubscribe newsletter"

Le FEMISE est un réseau euro-méditerranéen regroupant plus de 80 instituts spécialisés dans la recherche et l'analyse socio-économique du partenariat euro-méditerranéen et soutenu financièrement par l'Union Européenne



 **version française**, [click here for the English](#)

A la une

Les PM et la crise : de la perte de croissance à la convergence



*Interview de
Jean-Louis
Reiffers,
Président du
Comité
scientifique et
coordinateur
du FEMISE*

La crise actuelle touche les pays méditerranéens par les effets réels, ce que les économistes appellent les effets revenus. Comme la croissance de l'Union européenne (UE), leur principal marché, est très faible et que la leur se maintient encore autour de 4% leur déficit commercial augmente mécaniquement. A cela s'ajoute une diminution des transferts de revenus des résidents à l'étranger et une baisse des investissements directs.

Le résultat c'est deux points de croissance perdus en moyenne et un déficit budgétaire qui avoisine 7% du PIB. Donc plus faible que la moyenne européenne, mais suffisant pour rendre difficile une relance par la demande interne.

[\(Pour en savoir plus\)](#)

Dans ce numéro:

Recherche

Programme 2010-2012 : [Aller vers une croissance nouvelle et inclusive dans la région Euromed](#)

Réflexions méditerranéennes

Tunisie : [l'importance de la poursuite de la modernisation économique, pas à pas](#)

Immigration: [au cœur des enjeux de l'emploi dans l'Euroméditerranée](#)

Finance: [des systèmes financiers modernisés, clé du développement des pays méditerranéens](#)

Industries : [les industries de la région MENA restent loin des performances des grands pays émergents](#)

Nouvelles du FEMISE

Une [Newsletter rénovée](#)

[Compétition Interne 2010](#)

Trois [nouveaux membres](#) ont rejoint le FEMISE

La [nouvelle adresse](#) du FEMISE

[Débat](#) organisé conjointement avec la Banque Mondiale, le FEMISE et le Centre pour l'Intégration Méditerranéenne de Marseille

Événements des membres

[Congrès mondial](#) sur les études sur le Moyen-Orient en juillet

[Conférence](#) Internationale Innovations et développement dans les pays méditerranéens en décembre

[Séminaire](#) Évaluation des impacts à moyen et long terme de la crise financière mondiale sur le secteur agro-alimentaire et l'économie rurale en février 2011

[Appel à Contribution](#) pour un Volume de London School of Economics – European Institute

Publications

15 [nouveaux rapports de recherche](#) FEMISE



Programme scientifique 2010-2012 : « Aller vers une croissance nouvelle et inclusive dans la région euromed ».

La perspective stratégique retenue dans le programme 2010-2012 se résume ainsi : « Aller vers une croissance nouvelle et inclusive dans la région euromed ».

L'objectif est de donner aux décideurs des éléments en direction d'une convergence accrue dans la région euro-méditerranéenne, en approfondissant les questions relatives à la libéralisation du commerce, aux mouvements de facteurs et à un nouveau type de croissance qui soit dynamique et inclusive.

Plus précisément, le programme scientifique du FEMISE doit viser à :

- établir un bilan et examiner ce qui reste à faire pour approfondir le **libre-échange**. Ces questions concernent les normes, les échanges de services, de technologie, les mouvements de facteurs. Il s'agit également d'aborder les politiques à mettre en œuvre pour améliorer la diffusion des effets dynamiques de l'ouverture des économies et pousser à la convergence externe et interne des économies concernées.
- approfondir les **effets à venir de la crise** dans les pays méditerranéens (PM), effets qui vont nécessairement jouer un rôle sur les conditions de la gestion macroéconomique, dont tout indique qu'elle a un rôle important dans l'amélioration du bien-être, le fonctionnement des entreprises, des marchés financiers, des banques et du marché du travail. Les contributions seront basées sur des modélisations appropriées.
- trouver de **nouveaux moteurs de dynamisme**.
Dans le grand mouvement mondial qui va conduire les pays les plus développés à s'orienter vers des modifications profondes du contenu de leur croissance pour tenir compte des contraintes de l'environnement, quels sont les risques environnementaux pour les PM ? Quelle sera leur place dans la production de ces nouvelles valeurs ? Avec quels produits et services et à travers quelles politiques ?
- aller vers un **nouveau contrat social**.
Il est nécessaire désormais d'avoir une organisation économique et une forme de croissance qui réduisent la pauvreté, objectif qui ne peut être atteint sans une forte croissance et une réduction des inégalités ?

[Pour en savoir plus](#)



Réflexions méditerranéennes

Le Femise a signé une convention de partenariat avec [Econostrum.info](#), le site Web spécialisé en sciences économiques des pays du sud méditerranéen, pour produire une série d'articles sur ses recherches et activités.

Tunisie : la modernisation économique doit se poursuivre pas à pas

La crise financière de 2008 et la bonne résistance des pays du sud de la Méditerranée à ses effets dévastateurs valident a posteriori leur stratégie d'ouverture encore limitée des échanges financiers. L'exemple de la Tunisie est révélateur. Pour l'avenir, elle devra poursuivre ses réformes, pas à pas, sans céder à la tentation des capitaux à court terme.

Cet article est dédié à une étude dirigée par Sami Mouley (Université de Tunis) et Rafik Baccouche (Université de Tunis El Manar), bientôt disponible sur le site du Femise. Les chercheurs mettent en évidence les bonnes performances du pays qui développe des réformes macroéconomiques graduelles depuis une vingtaine d'années. [Lire plus](#)

L'immigration au cœur des enjeux de l'emploi

L'étude « Perspectives d'emploi en Méditerranée » réalisée par Frédéric Blanc, délégué général du Femise, souligne le rôle clef de l'immigration dans la réussite du partenariat euro-méditerranéen.

Pour compenser l'érosion de leur population active sous l'effet du vieillissement démographique (moins 20 millions de personnes en âge de travailler en 2030), les pays du nord n'auraient pas d'autre choix que de prolonger la période d'activité potentielle jusqu'à... 80 ans ! A moins qu'ils n'acceptent d'ouvrir leurs frontières à la main d'œuvre des pays de la rive sud. Question encore taboue, l'immigration représente donc un enjeu stratégique de tout le partenariat euro-méditerranéen. [Lire plus...](#)

Des systèmes financiers modernisés, clé du développement des pays méditerranéens

Le retard des systèmes financiers des pays méditerranéens limite encore l'arrivée des investissements. Mais les changements engagés vont modifier rapidement la donne s'ils sont poursuivis.

Dans une étude parue sur le site du Femise, Simon Neaime de l'Institut d'économies financières de l'Université américaine de Beyrouth, a dressé un état des lieux détaillés des systèmes financiers de sept pays méditerranéens (Egypte, Liban, Maroc, Tunisie, Algérie, Jordanie et Turquie) et de leurs liens avec le développement économique. Son constat tient en quelques mots : des efforts de modernisation importants ont

été engagés, avec une forte accélération ces dernières années, mais il reste des points majeurs de blocage qui limitent les investissements. [Lire plus](#)

Les industries de la région MENA restent loin des performances des grands pays émergents

Les performances productrices des pays de la zone MENA restent très disparates. Une étude réalisée sous l'égide du FEMISE met en avant le retard de la région sur les grands États émergents, avec une très nette exception pour le Maroc.

Dans une étude très détaillée des systèmes industriels de la région, le Centre d'étude et de recherche sur le développement International (CERDI) relève toute une série de handicaps. Avec toutefois des différences notoires d'un pays à l'autre à l'image du secteur du textile. [Lire plus](#)



Nouvelles du Femise

La newsletter Inside FEMISE rénovée

La newsletter Inside Femise, améliorée et remise sur les rails, sera publiée régulièrement dans le but de :

- mieux informer l'ensemble de nos partenaires sur les activités, manifestations et publications du Femise et de ses membres ;
- partager des idées et les résultats des recherches sur l'évolution économique euro-méditerranéenne afin de mieux conseiller les décideurs politiques ;
- communiquer avec les membres du Femise sur les principaux enjeux du programme et de les alerter sur les nouveaux contenus du site Web du Femise ;

La prochaine édition est prévue en septembre.

Compétition interne 2010

Le FEMISE a le plaisir d'annoncer aux membres de son réseau le lancement de la consultation interne 2010 et les invite à soumettre leurs propositions de recherche pour financement **avant le 6 septembre 2010**. Les détails sur les thèmes de recherche sont fournis dans le programme scientifique 2010-2012. Les critères d'éligibilité, le processus de soumission, les nouveaux régimes de financement et les processus d'évaluation sont expliqués dans la Notice Administrative.

[Accès au programme scientifique](#)

[Accès à la Notice Administrative](#)

Trois nouveaux membres ont joint le réseau

Trois nouveaux membres ont joint le réseau en juin 2010 en tant que membres actifs. Les nouveaux membres sont :

- le Centre international pour la recherche agricole dans les secteurs secs (ICARDA), Syrie ;
- Euromed Management/CEMM, France ;
- le Centre interdépartemental pour la recherche dans les sciences économiques, emploi et la politique économique, université de Salerne, CELPE, Italie.

[Lire plus](#)

Nouvelle adresse du Femise à Marseille

Le bureau du Femise a déménagé dans le bâtiment du CMCI (Centre méditerranéen du commerce international) au centre-ville. Veuillez prendre note de notre nouvelle adresse :

Association Femise
CMCI, 2 rue Henri Barbusse
13 241 Marseille cedex 01
France

Les numéros de téléphone et fax restent inchangés (voy. nos coordonnées complètes ci-dessous).

Un débat co-organisé par la Banque Mondiale, le FEMISE et le Centre pour l'Intégration Méditerranéenne de Marseille

Le 19 juillet prochain, la Banque Mondiale, le FEMISE et le Centre pour l'Intégration de la Méditerranée de Marseille vont organiser un débat d'1h30 sur « les défis de politiques économiques pour les pays en développement dans le monde post crise » avec la participation du vice-président PREM de la Banque

Mondiale, Mr. Otaviano Canuto, (PREM: Poverty Reduction and Economic Management), prof. Robert Holzmann du CMI et Banque Mondiale et prof. Jean-Louis Reiffers du FEMISE. De plus amples détails seront postés sur le site Web du FEMISE prochainement.



Nouvelles des membres

Congrès mondial des études sur le Moyen-Orient - Barcelone, 19-24 juillet

Plus de 2500 chercheurs et experts sur le Moyen-Orient et l'Afrique du Nord, provenant d'universités, centres de recherches et autres organisations du monde entier, se réuniront à Barcelone du 19 au 24 juillet lors du Congrès mondial des études sur le Moyen-Orient et l'Afrique du Nord, WOCMES. WOCMES Barcelona 2010 est organisé par l'Institut européen de la Méditerranée (IEMed), l'Université autonome de Barcelone (UAB) et le gouvernement de Catalogne.

[Lire plus](#)

Deuxième colloque international "Innovations et développement dans les pays méditerranéens" – Le Caire, 13 et 14 décembre

Le Groupement de recherche international du CNRS-Développement des recherches économiques euro-méditerranéennes, GDR-I DREEM, organise son deuxième colloque international les 13 et 14 décembre 2010 au Caire, dans le cadre de l'année de la science et de la technologie de la France en Égypte. Son thème : les innovations et le développement dans les pays méditerranéens. Un appel à communication a été lancé et les propositions de communications doivent être envoyées avant le 25 juin. Le Femise et l'ERF participent à l'organisation de cette manifestation. [Lire plus](#)

Séminaire "Évaluation des impacts à moyen et long terme de la crise financière mondiale sur le secteur agro-alimentaire et l'économie rurale" – Antalya, février 2011

Le département des sciences économiques de l'université turque Akdeniz et le Centre pour la recherche économique sur les pays méditerranéens (Centre for Economic Research on Mediterranean Countries (CERMC)) organisent un séminaire sur « l'Évaluation des impacts à moyen et long terme de la crise financière mondiale sur le secteur agro-alimentaire et l'économie rurale » du 24 au 26 février 2011 à Antalya, Turquie. [Lire plus](#)

Appel à Papiers de London School of Economics- European Institute et Universitat Pompeu Fabra - Cremed

London School of Economics (LSE) – European Institute et l'Universitat Pompeu Fabra - de Cremed lance un appel à papiers pour contribuer à un Livre sur: « Economics of the Mediterranean and the Euro-Mediterranean Process » (Les économies de la Méditerranée et le Processus EuroMed) qui sera publié par Routledge. Un processus de Peer Review sera établi et les papiers acceptés seront annoncés le 31 juillet 2010. [Lire plus](#)



Publications

15 nouveaux rapports de recherche publiés en ligne depuis janvier 2010

Le FEMISE a publié 15 nouveaux rapports de recherche sur son site Web depuis janvier 2010. Ces recherches ont été menées par des membres du réseau FEMISE et financées par la Commission Européenne. Ces nouveaux rapports traitent de questions liées :

- au développement social et aux migrations entre les deux rives ;
- aux politiques monétaires ;
- à la libéralisation des services ;
- au développement des entreprises ;
- aux flux et systèmes financiers et la libéralisation du compte en capital ;
- aux performances du secteur industriel ;
- à l'impact social de l'ouverture et
- aux effets sociaux du choc des prix alimentaires.

Accédez aux rapports suivants, en version complète et en résumé via le [site Web](#)

- [FEM33-20](#): Financial Systems in Mediterranean Partners and the EURO-Mediterranean Partnership;
- [FEM33-14](#): Global food price shock and the poor in Egypt and Ukraine: a comparison of impacts and policy options;
- [FEM33-11](#): International Openness and Social Development as Endogenous Determinants of Growth and Convergence of the Countries in the MENA Region;
- [FEM33-09](#): Performances productives et climat de l'investissement dans quatre pays de l'espace MENA : Algérie, Égypte, Maroc, Liban;
- [FEM33-05](#): Social cohesion policies in Mediterranean Countries: an assessment of instruments and outcomes;
- [FEM33-03](#): Libéralisation du compte de capital et cadres de gestion macroéconomique comparés: Indicateurs de mesure et implications sectorielles et de politique monétaire en Tunisie;

- [FEM33-02](#): Income inequality and poverty after trade liberalization in MENA Countries;
- [FEM33-01](#): Regional integration, firms' location and convergence: an application to the Euro-Mediterranean area;
- [FEM32-20](#): Unemployment, job quality and labour market stratification in the MED region: the cases of Egypt and Morocco;
- [FEM32-14](#): Private capital flows in Southern Mediterranean countries : determinants and impact on economic growth, domestic investment and wage inequality;
- [FEM32-12](#): The role of business services on innovation, productivity, employment and exports of Spanish, Turkish and Moroccan manufacturing;
- [FEM32-06](#): A dynamic long and short term approach to migration between MPC's and the EU: demographical framework and the role of economic and social reforms;
- [FEM32-05](#): Economic policies, firms' entry and exit and economic performance in four MENA countries;
- [FEM32-02](#): Liberalization of services in Poland and Turkey: a comparative analysis;
- [FEM31-25R](#): Efficiency of monetary policies in a changing macroeconomic environment.

Contactez-nous, écrivez-nous :

Association Femise

CMCI

2 rue Henri Barbusse

13 241 Marseille cedex 01

France

Tel : ++ 33 4 91 31 51 95 ; Fax : ++ 33 4 91 31 50 38

contact@femise.org

Website : www.femise.org

Vous abonner/désabonner

Pour vous abonner à cette newsletter, veuillez-vous inscrire via le site Internet du Femise.

Pour vous désabonner, envoyez un e-mail vide à inside@femise.org à partir de votre adresse enregistrée, avec le thème suivant: "unsubscribe newsletter".
